
Slovo starosty
Vážení spoluobčané,

další tři měsíce jsou 
za námi. O tom, co se bě-
hem této doby událo z po-
hledu provozu obce a prá-
ce zastupitelstva, vás budu 
informovat v tomto článku 
– a není toho málo.

V dubnu proběhlo výběrové řízení na opra-
vu silnice u hřiště, která je v havarijním sta-
vu. Součástí opravy bude vybudování parko-
vacích míst i chodníku. V rámci výběrového 
řízení jsme do soutěže přidali dobudování sil-
nice v lokalitě Nad zahrady, abychom dosáhli 
lepší ceny na obě díla. Zajímavostí je, že jsme 
stanovili termín realizace obou zakázek na 5 
týdnů, což je velmi krátká doba. 

Poslední den v květnu jsme rozbalili obálky 

výběrového řízení na výměnu světel veřejného 
osvětlení, kde máme předschválenou dotaci 
ve výši 30 % z celkových nákladů, které budou 
ve výši 3,5 mil. Od výměny světel očekáváme 
snížení spotřeby el. energie o krásných 75 % 
a nulové náklady na opravy po dobu  sedmileté 
záruky. Následující pondělí 3. května jsme 
rozbalili obálky na rekonstrukci obecního ryb-
níka, kde proběhne kompletní výměna stavi-
dla a opevnění boční hráze. Zde dosáhne podíl 
dotačních prostředků v ideálním případě až 
90 %, jelikož zde využijeme dvou dotačních 
programů. V prvním programu již máme při-
dělenou částku 2,5 mil. z Ministerstva život-
ního prostředí z celkových 3,1 mil. a ve druhé 
dotaci budeme žádat o 50 % na zbývající část-
ku Jihomoravský kraj.

Mezi další podstatné věci, na kterých jsme 

se zastupiteli společně pracovali a je dobré je 
zmínit, patří výkup pozemků pod přečerpáva-
cí stanicí obecního vodovodu, který se táhne 
dlouhých 34 let. Toto byl dlouhodobý vleklý 
problém, který je nyní za námi. Chtěl bych 
tímto poděkovat všem jednajícím stranám 
za spolupráci.

Dále se podařilo po letech jednání dohod-
nout směny pozemků s firmou AZN s.r.o., 
kde se na obecních pozemcích za minulého 
režimu vybudovalo několik hal pro chov hus 
a nyní je zde kovovýroba. Podobně tomu bylo 
i s Rostěnicemi a.s., kde také probíhala řada 
jednání o pozemcích obce nacházejících se 
v areálech Rostěnic a.s.

Výsledkem je, že obec nabyla řadu pozem-
ků v lokalitách, které se využijí v pozemko-
vých reformách k vybudování společných 

Karel Knesl
starosta obce Heršpice
+420 724 744 038
starosta@herspice.cz
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Přečerpávací stanice opraveny
Dovolte mi se s vámi podělit o úspěch, 

který se podařil zastupitelstvu. Jedná se 
o vyřešení vlastnických práv a vykoupení 
soukromých pozemků pod přečerpávací 
stanicí obecního vodovodu za rybníkem 
u Jalového dvora. Někteří z vás si mohou 

ještě pamatovat, že koncem 80. let začalo 
JZD Nížkovice budovat společný vodovod 
pro obce Heršpice, Nížkovice a Hodějice. 
Do té doby vodovod v obci nebyl a občané 
byli odkázání na své studny, popř. na stud-
ny s pumpami rozmístěními po obci.

Vlastnická práva v době, kdy vodovod 
vznikal, se moc neřešila a přečerpávací sta-
nice se vybudovala na parcelách 3 soukro-
mých vlastníků. Tento postup nebyl správ-
ný a jak se ukázalo časem, vedl k mnoha 
komplikacím nejen ze strany majitelů za-
braných parcel, což je pochopitelné. Nedo-
káži odpovědět na případnou otázku, proč 
se vlastnická práva nepodařilo narovnat 
dříve, co mohu ale říci ze své zkuše nosti 
za 5 let ve funkci starosty je, že jednání 
o odprodeji nebyla vůbec jednoduchá. Na-
štěstí koncem minulého roku jsme dospěli 
s původními vlastníky ke společné dohodě 
o směně pozemků.

Nyní mohu po 34 letech komplikací, do-
hadování se, po stížnostech a diskusích s ra-
dostí oznámit, že máme podepsané smlouvy 
a návrhy na vklad jsou podány na katastru 
nemovitostí ve Vyškově. Děkuji všem zú-
častněným stranám, že i přes místy rozdílné 
představy se podařilo najít řešení, které bude 
přínosem pro všechny občany Heršpic.

Karel Knesl, starosta

Oprava obecního rybníka
Po zhruba 15 letech bylo zastupitelstvo 

obce přinuceno okolnostmi k další rekon-
strukci obecního rybníka. Důvody jsou dva. 
Prvním důvodem je nezpevněná boční hráz 
rybníka, kde dochází k erozi hráze, výsled-
kem je několik vyvrácených stromů a zužu-
jící se profil hráze. Druhý důvod je výpustní 
zařízení (stavidlo), které neplní svoji funk-
ci, vodu nevypouští, a tím dochází k odtoku 
vody bezpečnostním přelivem. Jo to vážný 
problém, který musíme odstranit, abychom 
se vyhnuli případným problémům v podobě 
porušení zákona, jelikož bezpečnostní pře-
liv má mírnit přívalové deště, a tím tlumit 
povodňovou vlnu. O těchto problémech se 
ví dlouho a již v minulém volebním obdo-
bí, začátkem roku 2021, vznikla projektová 
dokumentace na odstranění zmíněných vad. 

Problém však bylo financování. Náklady 
dle projektu byly vyčísleny na 4,0 mil. Ta-
kovou částku jsme si v rámci rozpočtu obce 
nemohli dovolit vzhledem k dalším investi-
cím. Proto jsme se zaměřili na hledání do-
tačního titulů, které však na naše problémy 
nebyly zaměřeny, a tím pádem se musela 
celá akce odložit. Dotační tituly se zaměřu-
jí spíše na budování nových rybníků, tůní, 
aby podpořily zadržení vody v krajině. Toto 
však nebyl náš případ. Pomyslné světlo 
na konci tunelu jsme uviděli díky spoluprá-
ci s Agenturou ochrany přírody a krajiny 
(AOPK), která dozoruje obecní rybník jako 
přírodní památku zaměřenou na ochranu 
obojživelníků. Zde byl vypsán nový dotační 
titul ,,Podpora obnovy přirozených funkcí 
krajiny“.

Výsledkem je podíl dotačních prostředků 
v ideálním případě až 90 %, jelikož zde vy-
užijeme dvou dotačních programů. V prv-
ním programu již máme přidělenou částku 
2,5 mil. z Ministerstva životního prostředí 
a ve druhé dotaci budeme žádat o 50 % 
na zbývající částku Jihomoravský kraj.

V tuto chvíli máme i vysoutěženou firmu 
Ekostavby Brno a.s., která bude rekonstruk-
ci realizovat, a vysoutěžená cena je 3,1 mil. 
V září tohoto roku začneme rybník vypouštět 
a koncem října, pokud půjde vše podle plá-
nu, dojde k zahájení prací. Termín ukončení 
je předběžně stanoven na konec února, nej-
později však do doby probouzení obojživel-
níků po zimním spánku. Na vše bude dohlí-
žet biologický dozor ve spolupráci s AOPK. 

Karel Knesl, starosta

zařízení v okolí obce, které budou sloužit 
k zadržení přívalových dešťů, bránit erozi 
půdy, podporovat biodiverzitu apod. Za toto 
jsem velmi rád a chtěl bych tímto poděko-
vat všem zúčastněným stranám i zastupite-
lům za věcné a konstruktivní jednání.

Před dvěma týdny proběhlo čipování 
popelnic, jehož výsledkem je monitoring 
množství vyprodukovaného odpadu z dů-
vodu zpřísňující se legislativy a následných 
pokut pro obec při překročení limitů stano-
vených státem. Koncem roku uspořádáme 
setkání s občany, kde podrobně vysvětlíme 
nový systém. Do té doby budeme sledovat 
a vyhodnocovat data o svozu a množství 

odpadu. I zde mohu s radostí oznámit, že 
se podařilo našemu mikroregionu podat 
úspěšnou žádost o dotaci na nákup popel-
nic na tříděný odpad pro 19 obcí, mezi které 
patří i Heršpice, v celkové hodnotě 36 mil.

Poslední velkou plánovanou akcí tohoto 
roku je podání žádosti o dotaci v polovi-
ně června na vybudování dětské skupiny 
v prostorách bývalé hospody vedle školy.

Tímto bych uzavřel výčet těch nejdůleži-
tějších aktivit, které se během posledních 3 
měsíců udály.

Za zmínku stojí i společenský život, 
kde jsme se společně s obecními spolky 
a dobrovolníky organizovali pálení čaro-

dějnic, Den matek, Tour de Ligary, Dětský 
den a jako poslední byl kurz první pomoci 
v klubovně kulturního domu, který byl plný 
praktických rad a názorných ukázek.

Na závěr chci zmínit mimořádnou spor-
tovní událost TJ Heršpice, kterou je postup 
fotbalového A týmu do okresní soutěže, což 
je historický úspěch, který přišel v době, 
kdy TJ Heršpice slaví 80 let výročí od své-
ho založení. Lepší dárek si snad nemohli 
přát a je to skvělá reklama pro naši obec. 

Přeji vám všem vydařené slunečně léto, 
načerpejte síly během letních dovolených 
a v pořádku se z dovolených vraťte domů. 

Karel Knesl, starosta
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Veřejné osvětlení
V roce 2021, dříve než začala energetic-

ká krize v podobě krachu Bohemia energy 
a poté válka na Ukrajině, jsme se se zastu-
piteli zabývali úsporou provozních nákladů 
obce. Do tohoto tématu výrazně zapadá 
i provoz veřejného osvětlení (VO).

Nechali jsme si tedy zpracovat pasport 
VO, který nám odpověděl na několik otázek. 
První otázkou bylo, v jakém stavu VO je, 
kolik ušetříme peněz/nákladů oproti stávají-
címu stavu. S tím se pojí druhá otázka, kolik 
nás bude stát výměna VO a pak jaké jsou 
dotační možnosti a návratnost investice. Jak-

mile jsme dostali odpovědi na tyto otázky, 
bylo rozhodnutí na zastupitelstvu, které se 
rozhodlo výměnu udělat i s ohledem na vý-
voj cen energií a distribučních poplatků.

Výsledek je takový, že celkové náklady 
na VO po vysoutěžení jsou 3,4 mil, výše 
dotace 1,3 mil., návratnost investice za sou-
časných cen 7 let, ale všichni asi tušíme, že 
se tato doba může výrazně zkrátit díky vý-
voji energetiky v Evropě, která bude cenu 
spíše zvyšovat než snižovat.

Snížení spotřeby el. energie bude o ¾, 
což je velmi slušné číslo.

Výběrové řízení vyhrála firma Havelka 
elektroinstalace s.r.o. Předpoklad zaháje-
ní výměny světel je předběžně stanoven 
na konec srpna s tím, že výměna bude trvat 
6 až 8 týdnů. 

Na závěr ještě dodám, že ze zkušeností 
z jiných obcí víme, že obyvatelům se ze za-
čátku může zdát, že světla méně svítí, ale je 
to jen pocitová věc. Ještě upřesním, že se 
bude jednat o tzv. teplou žlutou bez modré 
složky. Podobná světla pro lepší představu 
mají např. v obci Prace.

Karel Knesl, Starosta

Osvětlení Hejtmankovy zahrady 
cesty u potoku

Dalším podnětem od občanů, kterým se 
zabývalo zastupitelstvo obce, bylo osvětle-
ní chodníku přes Hejtmánkovu zahradu.

Rozhodli jsme se vyzkoušet solární svět-
la, protože k nim není potřeba projektová 
dokumentace. Jeden ze sloupů má v sobě 
zabudovaný kompresor pro doufoukaní 
kola a také USB pro dobíjení mobilních te-
lefonů. Dobré je, že světla jsou na fotobuň-
ku. Zde však budeme s výrobcem řešit jiné 
snímače pohybu, protože se světla rozsvě-
cují později než bychom si přáli.

Třetí světlo jsme nainstalovali na mostek 
přes potok směrem na Nižkovice.

Karel Knesl, Starosta

Silnice Nad zahrady a u hřiště
Začátkem března bylo vyhlášeno výběro-

vé řízení na dodělání komunikace v lokalitě 
Nad zahrady – etapa II. a rekonstrukci silnice 
u hřiště, kde se současně s komunikací vy-
buduje parkoviště i chodník. Do výběrového 
řízení bylo pozváno 5 firem. Vysoutěžená 
cena za obě akce je 5,2 mil. Výhercem výbě-
rového řízení se stal Swietelski stavební s.r.o.

Začátek akce je plánován na červenec, 
konec akce bude první týden v srpnu. Vstup 
na hřiště bude po celou dobu stavby umož-

něn, ale chceme tímto apelovat na návštěv-
níky, aby dbali větší opatrnosti při průchodu 
staveništěm, i když bude staveniště zabez-
pečeno. Karel Knesl, starosta

AKTUALITY Z OÚ
Upozorňujeme 
na splatnost poplatků
Poplatky pro rok 2024

Poplatek je splatný ve dvou stejných 
splátkách, a to nejpozději do 31. 3. a do 
30. 9. příslušného kalendářního roku.

Komunální odpad 800 Kč/osoba/rok
Pes 150 Kč
Kabelová televize 1380 Kč

č.ú. 8229731/0100, VS číslo popisné
popis platby – Jméno, příjmení

Známku na sběrnou nádobu obdržíte 
na obecním úřadě po kontrole uhrazení 
platby.

Zrcadla v křižovatkách
Na základě žádostí od občanů jsme 

instalovali zrcadlo do zatáčky u potoka 
směrem na Nížkovice. Druhé zrcadlo 
jsme vyzkoušeli v křižovatce na výjezdu 
z obce směrem na Slavkov. Instalované 
bude tak, aby při příjezdu z Hodějic bylo 
vidět na cestu do Slavkova.

Karel Knesl, Starosta
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Uctění památky u pomníků
Dne 28. dubna jsme si připoměli osvo-

bození Heršpic Rudou armádou a výročí 
ukončení 2. světové války. A uctili jsme pa-
mátku padlých v 1. a 2. světové válce u pa-
mátníku naproti katolického kostela.

Dne 29. dubna jsme uctili oběti u dalších 

památníků konce 2. sv. války. Pomník pad-
lého partyzána Jiřího Jirovského u Zlatého 
jelena a pomník 
U vrtule za Jalo-
vým dvorem, kde 
se zřítil americký 
letoun se sovět-
skou posádkou.

Čest jejich pa-
mátce, za obec 
Heršpice

Karel Knesl, 
starosta

Aktuální informace z Centra Ententyky
Tentokrát za-

čneme malou 
v z p o m í n k o u 
na naši kaž-

doroční akci – Vynášení Moreny, kde jste 
se spolu s námi mohli rozloučit se zimou 
a přivítat jaro. Toto ale nebyl jediný počin 
našeho folklorního kroužku. V dubnu krou-
žek vystoupil na „Srazu dříve narozených“ 
ve Strážovicích a v květnu se účastnil Májo-
vých hodečků u cimbálu v Židlochovicích. 
Byla to pro naše děti první zkušenost na ta-
kovéto akci. Květen kroužek završil účastí 
na folklorní olympiádě v Miloticích. Vy-
stoupení kroužku můžete najít na YouTube 
kanálu – Centrum Ententyky. 

Finišujeme přihlášky na tábory a letní 
prázdninové programy. Ještě máme pár vol-
ných míst, například na folklorním táboru. 
Hlásit se můžete přes www.ententyky.eu/
tabory.

V květnu jsme se mohli potkat na Bez-
vafestu ve Slavkově, kde jsme měli svůj 
stánek. Od května je také otevřené přihla-
šování na naše aktivity od září 2024. Nabí-
zíme kroužky pro děti od 2 měsíců do 12 let 
ve Slavkově u Brna, Vyškově a Heršpicích. 
Přihlašování možné přes www.ententyky.
eu v sekci aktivity. V případě, že máte zá-
jem o aktivitu, která je již naplněná, napište 
e-mail na info@ententyky.eu, je možné, že 
se do září ještě místo uvolní.

A co nás čeká dál? V červnu vystoupí 
folklorní a flétnový kroužek na Dni koste-
lů v Heršpicích. Budeme se také účastnit 
Kroužkobraní v zámeckém parku ve Slav-
kově. Na závěr školního roku zahraje 
flétnový kroužek pro potěšení seniorům 
v Alzheimerhome centru ve Slavkově.

Pro bližší informace a novinky sledujte 
náš web www.ententyky.eu nebo Face-
bookový či instagramový profil.

Celý tým Centra Ententyky, z.s. Vám pře-
je krásné a poklidné léto.

Mgr. Kateřina Fojtík Kolibová
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Heršpice pod mikroskopem VI
Sluneční paprsky se v plné síle přihlásily 

k panování nad naší krajinou. Jaro pomalu 
odeznívá a předává vládu přicházejícímu 
létu. Doba výletů nastává. Přemýšlel jsem 
jaké téma zvolím pro aktuální mikrosko-
pování, a nakonec mi s řešením této otázky 
pomohl náš pejsek Nana. Právě jsme se vrá-
tili z výletu domů a s ženou koukáme co, že 
jí to leze v kožichu. Klíště! Ano i tato stvo-
ření bohužel patří k výletování. Téma pro 
mikroskopování bylo jasné. Kožich našeho 
pejska totiž nabídl skvělý vzorek. Klíště 
se ještě nestihlo přisát a mně tak stačilo 
ho pouze chytit do zkumavky a přenést ho 
do mikroskopu. Připravit klíště jako vhod-
ný vzorek pro elektronový mikroskop není 
jenom tak. Klíště se musí humánně usmrtit, 
přilepit na držák vzorků a já ho ještě pokryl 
tenkou vrstvou slitiny zlata a paladia, ať 
výsledek skutečně stojí za to. Jak se mi to 
povedlo můžete vidět níže. Pohled to není 
úplně krásný, ale i toto patří do naší krajiny, 
i s tímto se potkáváme. Náš vzorek, naše 

klíště, mělo dvě barvy – červenou a černou 
z čehož lze usuzovat, že se jedná o samič-
ku. Pro náš účel ideální. Jsou to právě sa-
mičky, co nám pijí krev a pro pozorování 
jsou tak zajímavější. Nebudeme si nic nal-
hávat, u klíšťat nás nejvíce zajímá hlavové 
ústrojí, tzv. Gnathosoma, chceme přeci vi-
dět čímž nám to pije krev. Obrázek A zná-
zorňuje téměř celé klíště a na Obrázku B 
vidíte pak detail hlavové části s chobotkem 
(Hypostom), kterým se k nám ve spoluprá-
ci s příústními končetinami klíště přisaje 
a pak pevně drží i díky zpětně zatočeným 

zoubkům. To proto není vůbec snadné klíště 
vytáhnout. Všimněte si, že nikde nevidíme 
žádnou spirálu, je tedy jedno zda točíme 
po anebo proti směru hodinových ručiček. 
Nejlepší je klíště opatrně vyviklat. 

Snad budete mít podobné štěstí jako náš 
pejsek Nana, a když už narazíte na klíště, 
tak ještě ve fázi před přisáním. Hodně štěs-
tí nejen při výletování a kdybyste mi chtěli 
něco napsat nebo měli zajímavý vzorek pro 
další mikroskopování, prosím ozvěte se mi 
na vit.vykoukal@gmail.com.

Vít Vykoukal

Floristická soutěž
Dne 17. 5. se konala ve Vyškově oblastní 

Floristická soutěž. Akci pořádalo územní 
sdružení Českého zahrádkářského svazu. 
Zúčastnilo se 10 soutěžících v kategorii 
senior, kteří zastupovali obce z okresu Vyš-
kov. V kategorii žák byl letos rekordní počet 
soutěžících – 7. Naši obec reprezentovaly 
Tereza Zemánková a Elizabet Kroulíková. 
Tereza Zemánková obsadila první místo 
a postoupila do Moravského zemského kola 
v Kroměříži, kde ve velké konkurenci obsa-
dila pěkné páté místo.

Letos jsme měli připravenou akci pro nej-
menší děti. Mohly si zhotovit malou misku 
s květinami, za účast byly odměněny diplo-
mem a malou dárkovou taškou.

Soutěž zahájil místostarosta obce Her-
špice pan Juříček, který milými slovy při-
vítal soutěžící. Rovněž mu patří velký dík 
za čas, který nám věnoval a také za ceny pro 
soutěžící na prvních místech. Ceny věnuje 

každý rok a připravuje i ceny za naši obec. 
Poděkování paní Heleně Procházkové jedné 
z hlavních organizátorek soutěže a také po-
rotě za její práci.

Akce by se nedala uskutečnit bez práce 
celého organizačního týmu. Při pořádání 
takovéto akce se neobejdeme bez sponzo-
rů, kteří přispěli nejen finančími, ale také 
věcnými cenami. Dík patří následujícím: La 
obchůdek, Potraviny Heršpice, firma GU-

RTOL Daniela Mančíková, Dr. Hanzelka 
a Lenka Pírová (výborné koláče).

Finančně nám pomohli Filip Kleveta – 
Firma F.K., Vít Vykoukal, David Rohlík, 
Kamil Maláč a Pavel Říhák.

Doufám, že příští rok seberou odvahu 
i další a zúčastní se soutěže.

Za představenstvo územního sdružení or-
ganizátorka soutěže 

Vladimíra Zemánková
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Moje první knížka z naší knihovny
Je úterý, kostelní zvony se pomalu připra-

vují odbíjet sedmou hodinu a já jdu nahoru 
do schodů pozdravit Lenku, podívat se, co 
je nového v knihovně a třeba se i zeptat, 
jestli si už někdo půjčil knížku o čmelá-
cích. Lenka mě jako vždycky přivítá vel-
kým úsměvem a nadšením. Povídáme si, 
zajímá mě, co je nového v knihovně, jak 
to všechno jde, a přitom se rozhlížím oko-
lo sebe. Do očí mě doslova praští kniha, 
svazek komiksů o Asterixovi a Obelixovi. 
Nelze odolat. „Vždyť já vlastně nemám 
kartičku do místní knihovnu...“ To je mi 
legrace. Knihovny miluji již od svých škol-
ních let. Jistě nejsem sám. Začal jsem v té 
školní ve Slavkově, poté přešel do městské 
knihovny na zámku ve Slavkově a při pře-
stupu na gymnázium jsem k tomu všemu 
mohl přidat další školní. Knihovna je ma-
gické místo. Knihy umí vyprávět skutečné 
i ty zdánlivě neskutečné příběhy. Obohacují 
nás. Přidávají nám cosi do života, co jinde 
najít nemůžeme. Aby knihovna vybízela 
k jejich přečtení, musí tam být něco zvlášt-
ního, jakýsi faktor X, co vás bude lákat si 
knihu půjčit, přečíst a zase s tam vrátit. 

Jsem moc rád, že důležitost knihovny re-
flektuje i naše zastupitelstvo a každoročně 
na nákup knih uvolňuje finanční prostředky. 
To je moc dobře a doufám, že v tom bude 
i nadále pokračovat. Třeba se dočkáme 
i dalšího rozvoje v podobě rekonstrukce 
prostor pro knihovnu. I proto jsme se již 
před časem vydali na „výzvědy“ s Lenkou 
Pírovou a Jarkem Juříčkem do Otnic, ne-
chat se tam inspirovat v tamější zrekonstru-
ované knihovně. Bylo by skvělé, kdyby se 
něco podobného, třeba i v mnohem menší 
míře podařilo i u nás v Heršpicích. 

Knihovna je ale především o lidech. Aby 
se do ní rádo chodilo, musí být její zaměst-
nanci vstřícní a otevření pro své čtenáře 
a čtenářky. Je velké štěstí, že toto se nyní 
u nás v Heršpicích děje a skvěle daří. Mám 
z toho skutečnou radost a moje osobní zku-
šenosti to jen potvrzují. To, že roste úroveň 
naší obecní knihovny, zvyšuje se její obli-
ba i seznam čtenářů, je především záslu-
ha našich paní knihovnic – Lenky a paní 
Markové. To, že knihovna nemusí být pou-
ze o knihách svědčí vysoké množství růz-
ných aktivit spojených právě s knihovnou. 

Je úžasné, že se něco takového daří v naší 
obci. A že se něco daří neregistrujeme pou-
ze my. Před časem jsem dostal email, kte-
rý mi skutečně udělal velkou radost. Paní 
Mgr. Lenka Nováková, hlavní metodička 
pro knihovny ve vyškovském regionu mě 
informovala, že o naší knihovně hovořila 
na poradě v Moravské zemské knihovně, 
což je hlavní knihovna našeho regionu 
a naše knihovna bude navržena do soutě-
že „Komunitní knihovna Jihomoravského 
kraje“. Je to zpráva naprosto neuvěřitelná. 
V takto skromných podmínkách vybudo-
vat něco takto vzácného. Velké díky, paní 
knihovnice a hodně radosti a odhodlání 
do Vaší další práce! 

A jak jsem dopadl s knihou o Asterixo-
vi a Obelixovi? Po: „Vždyť já vlastně ne-
mám kartičku do místní knihovnu...“ jsem 
mrknul jsem na Lenku, ta okamžitě vytáhla 
registrační formulář a ani ne za minutu se 
už i já hrdě řadím mezi naše čtenáře. Knihu 
mám doma a těším se, až budu jedním de-
chem hltat dobrodružství co tito dva galští 
válečníci zase prožili. 

Vít Vykoukal

Knihovna Heršpice
Zdravím vás, milí čte-

náři tohoto zpravodaje.
Před 3 měsíci jsem 

vám psala něco málo ze 
statistiky knihovny a také 

o akcích, které proběhly.
Ani v mezidobí nebyla nouze o akce. 

Před Velikonocemi 19. 3. si mohly děti 
v knihovně vytvořit velikonoční ozdobu. 
Účast byla opět hojná, knihovnou prošlo 39 
dětí, rodičů a prarodičů.

9. 5. děti spolu s našimi skvělými floris-
tkami Vlaďkou a Helenkou tvořily kytičky 
pro maminky a některé také pro babičky. 
Opět to byla velmi vydařená akce, které se 
zúčastnilo 29 dětí, rodičů i prarodičů.

Akce s našimi milými floristkami jsou 
v knihovně velmi oblíbené, proto jsem ráda, 
že jsou tak skvělé a tyto akce se mnou pořá-
dají s velkou chutí a radostí.

Knihovna také spolupořádala cyklus 
přednášek na evangelické faře, které se 

konaly vždy jeden pátek v měsíci od ledna 
do dubna. Přednášky byly na téma: Obráz-
ky z Izraele. Přednášky byly opravdu velmi 
poutavé a již teď se těším na podzim, kdy 
tento cyklus bude pokračovat.

1. 6. byl dětský den a také knihovna měla 
své stanoviště. A co vše zde děti mohly vy-
zkoušet, vytvořit? Mohly si vyrobit náramek 
z korálků, nebo si vytvořit záložku do knihy, 
kterou jsem následně zalaminovala, aby jim 
vydržela, pro odvážlivce zde byla disciplína, 
kdy si daly knihu na hlavu a musely s lžící 
a pinpongovým míčkem přejít k dospělácké 
části knihovny a zpět – vypadalo to velmi 
jednoduše, ale sami jste se mohli přesvěd-
čit, že nebylo. Pro menší děti jsem měla 
připravenou spojovačku. Pro všechny děti 
jsem měla připravené dárečky a samozřejmě 
i dobrůtku. Snad se dětem líbilo.

Mám vždy radost, když se do knihovny 
děti rády vrací a také když v ní rády tráví 
i čas navíc. Nedávno jsem zde měla děvčát-
ka, která si sama od sebe vybrala knihu – 
komiks, rozdělila si role a začla mi nahlas 
číst. Byly fakt dokonalé a pro mne tak po-
vzbuzující, že to co dělám, stojí zato.

Moc děkuji vám, rodičům, prarodičům, 
že své děti vedete k lásce ke knihám, ke čte-
ní. V dnešní době plné chytrých telefonů, 
počítačů, tabletů je to opravdu vzácnost.

O letních prázdninách bude dětská část 
knihovny otevřena v prázdninovém reži-
mu. Protože nebudu část prázdnin přítomna 

a budete se moct těšit také na mou skvělou, 
milou kamarádku Lucku.

Přeji vám krásný čas prázdnin a dovo-
lené, užívejte si je plnými doušky a neza-
pomeňte přitom odpočívat třeba s knihou 
v ruce.

Vaše knihovnice Lenka
„Knihy jsou klidní a spolehliví přátelé.“
 Victor Hugo
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Den matek
Maminky, doufáme, že jste si svůj den 

(12. 5.) užily.
Děkujeme všem dětem ze ZŠ a MŠ Her-

špice, folklorního kroužku Centra Ententy-

ky a ZUŠ Slavkov u Brna za krásná vystou-
pení. V neposlední řadě jejich učitelkám 
za nacvičení a věnovaný čas.

Ocenili jsme a poděkovali za dosavadní 
a dlouholetou práci pro obec paní 
Kosařovou.

Děkujeme soutěžícím za účast 
už v tradiční soutěži o nejlepší 
buchtu. Hlavní cenou byl šlehač 
a kniha receptů Pečení na neděli. 
Každá soutěžící obdržela balíček 
na další pečení z místních potravin 
a dárkové balíčky z La. Obchů-
dek. Krásné trofeje nechala vyro-
bit společnost FENIX SEARCH.

Za ochutnáváni a hodnocení 

buchet jsme vylosovali ceny diváků, buch-
ty byly nádherné, výborné a vítězství by si 
zasloužily všechny pekařky.

Pořadí v soutěžících:
1. Místo obhájila Miluše Sičáková č. 6
2. Místo Mariana Carcea č. 4
3. Místo holky Sedláčkovi č. 2
4. Místo Tereza Halová č. 7
5. Místo Andrea Procházková č. 1
6. Místo Camila Carcea č. 5
7. Místo Mária Gergelova č. 3

Děkujeme Vám za návštěvu.
Přeji pěkný den, za obec

Jarek Juříček, místostarosta



Heršpický zpravodaj   •   Červen 20248

Mateřská škola Heršpice
Milí čtenáři, je to neuvěřitelné, ale škol-

ní rok 2023/2024 je téměř za námi, a proto 
bych chtěla krátce zhodnotit uplynulé škol-
ní období. Proběhlo v něm tolik společných 
aktivit a událostí, že bychom je teď s odstu-
pem času jen těžko spočítali. A co nás čeká 
dál? No přeci zasloužené letní prázdniny! 
Vyplňte je odpočinkem, malými, všedními 
i nevšedními radostmi a nesmazatelnými 
zážitky, které nás nabijí na další školní rok 
dopředu. 

Vánoční atmosféra ve třídě Motýlků 
a Sluníček začátkem ledna sice doznívala, 
ale nadšení z nových hraček nepolevovalo. 
Děti si přinesly a představily hračku, kterou 
dostaly od Ježíška. Předškoláci se intenzivně 
připravovaly do školy – procvičovaly si ne-
jen hlavu, ale také fyzickou kondici. V lednu 
byl také naplánován speciální program Ná-
vštěva včelaře s poznáním včel, jejich živo-
ta a přínosu pro člověka. Vše samozřejmě 
ve 100% bezpečí před včelím žihadlem.

Měsíc únor jsme zahájili netradičním týd-
nem – každý den měl svůj název a děti měly 
přichystané ve stejném duchu i aktivity. 
Po Dni srdíčkovém, medvídkovém, puntíko-
vém a naruby měli děti jedinečnou možnost 
přijít do MŠ v tom, v čem se zrovna probudi-
ly. Byl totiž vyhlášený Pyžamový den.

Březen je už od roku 1955 oslavou čte-
ní, vyprávění a knížek. Čtení a poslouchá-
ní je i u nás tradiční aktivitou, která dětem 
pomáhá rozvíjet mnohem více než slovní 
zásobu. Také empatii, schopnosti porozu-
mět druhým, a tím nakonec i sobě samému. 
V rámci projektu čtenářská pregramotnost 
jsme zavítali na návštěvu do místní knihov-
ny. Přivítala nás usměvavá paní knihovni-
ce a začala děti seznamovat s rozdělením 
a umístěním knih v regálech. Děti měly 
možnost si knihy prohlédnout a také po-
slechnout pohádku čtenou paní knihovnicí. 
Knihy nás pořád moc baví.

Duben byl pro naše předškoláky velmi 
důležitý. Nastal ten očekáváný den – Zápis 
do 1. třídy. Každý se snažil, aby předvedl co 
nejlepší znalosti, které se naučil nejen v ma-
teřské škole. Děti byly skvělé a podaly ex-
celentní výkony. Z celkového počtu 12 dětí 
bylo přijato 8 budoucích prvňáčků.

Čarodějnické dopoledne jsme pro děti 
připravili na úterý 30. dubna. Hned brzy 
ráno se začali slétávat první čarodějnice 
a čarodějové. Někteří měli krásná nová koš-
ťátka a směle se mohli pustit do zkoušek ze 
znalosti předpisů, jak se létá na koštěti, jaká 
je maximální povolená rychlost průletu nad 
hradem, že nad školou je třeba přibrzdit, za-
poslouchat se a něčemu se přiučit. Zejména 
nejstarší tisíce let staré čarodějnice sotva 
doletěly. Jejich ometená košťata neprošla 
technickou kontrolou, natož pak zkouškou 
emisí. Polámaná košťata proto zaparkovala 
na speciálním parkovišti pro košťata a ra-
ději si s mladými čarodějnicemi udělaly 
rozcvičku. Naučily je také vařit bublající 
lektvar, několik kouzel a zaklínadel. 

V květnu si děti nachystaly vlastní pro-
gram na oslavu svátku maminek. Vystou-
pení se moc povedlo a maminky dostaly 
dárečky a přáníčka vyrobené dětmi. 

Dále nás navštívilo Mobilní planetárium 
se zábavně-vzdělávacím programem. Po-
hádka dětem srozumitelnou formou přiblí-
žila základní jevy astronomie.

Děti z obou tříd Sluníček a Motýlků vyra-
zily na školní výlet do Kyjova. Kryté hřiště 
Sokolíček je místo plné her a zábavy, kde si 
na své přišli jak ti nejmenší, tak i větší děti.

První den v červnu je pro všechny děti 
velikým svátkem, dnem plným očekávání, 
radosti a prima zážitků. I letos nám počasí 
přálo, a tak jsme mohli strávit dopoledne 
pohádkovou stezkou. Děti byly plně zau-
jaty soutěžením, hrou a povzbuzováním 
kamarádů, že jim ani nepřišla cesta na Jalo-

vý dvůr dlouhá. Užili jsme si to a každý si 
domů odnesl plno dojmů a zážitků.

Dalším dnem, na který se těšili především 
předškoláci, byl pátek 21. června. Tento 
den proběhlo pasování našich nejstarších 
na prvňáčky. Tato slavnostní událost pro-
běhla v odpoledních hodinách v prostorách 
mateřské školy a na Hejtmánkově zahra-
dě. Všichni rodiče, sourozenci, babičky, 
dědové a další přítomní mohli shlédnout 
velmi dojemné vystoupení předškoláků, 
pak následovalo pasování panem starostou, 
šerpování a předávání dárků. Po této slav-
ností události následovalo společné opékání 
špekáčků a pak přespávání ve škole. Před 
spaním však ještě proběhla zkouška odva-
hy, ve které musely děti prokázat, že se ne-
bojí a splnit několik úkolů. Všechny děti to 
zvládly na jedničku a zaslouží si pochvalu. 
Děkujeme všem za to, že přišli a podpořili 
tak nejen svoje děti, ale svou účastí poděko-
vali i celé MŠ.

Kulturní život nám v mateřské škole obo-
hacují hlavně divadla, která dojíždějí přímo 
za námi. Letos jsme se s našimi kamarády 
z 1. třídy vydali do Brna do velkého divadla 
Radost na pohádku O kůzlátkách a vlkovi, 
aneb když jde kůzle otevřít. Divadlo je nedíl-
nou součástí plnohodnotného rozvoje dětí. 

Tuto slavnostní chvíli chci využít také 
k tomu, abych poděkovala! Poděkovala 
rodičům! Vaše podpora, účast a trpělivost 
jsou pro nás neocenitelné. Děkujeme za to, 
že jste svěřili své děti do naší péče a za to, 
že jste s námi spolupracovali na jejich vý-
chově a vzdělávání. Děkuji všem zaměst-
nancům mateřské školy za jejich práci. 
Tato chvíle je možnost, jak veřejně vyjádřit 
poděkování za vzdělávání dětí, za plnění 
provozních povinností, za jejich snahu, 
obětavost, ochotu, aktivitu, trpělivost, vzá-
jemnou spolupráci, humor a vtip, děkuji 
za jejich pochopení a také podporu, která 
vždy pomáhá při řešení obtížných situací. 
Děkuji tedy všem učitelkám MŠ, asistent-
ce, kuchařkám a paní školnici. Přeji Vám 
všem hezkou a zaslouženou letní dovole-
nou, prožijte mnoho krásného, odpočiňte 
si a nasbírejte síly pro další školní rok. Ať 
už strávíte prázdniny kdekoliv, s kýmkoliv 
a děláte cokoliv. Nezapomeňte na jednu 
věc – vraťte se nám zpátky zdraví a odpo-
čatí. Děkuji Vám všem za tento rok a těším 
se na shledání na podzim.
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Život v Evangelické církvi v Heršpicích 
od Velikonoc do současnosti

Vážení spoluobčané, jsem vděčný, že 
máme místo a prostor v naší obci. Kdo máte 
chytrý telefon nebo počítat můžete sledovat 
dění na našich facebookových stránkách 
„ČCE Heršpice u Slavkova“. Vezmu to 
od nejposlednější události a půjdu směrem 
do minulosti.

Teď, 2. 6. jsme přivítali v našem kostele 
hosty z Itálie, Anglie i od nás. Přijela rodina 
Stanislava Nečase, který zde žil a emigro-
val do Anglie a Itálie. Podařilo se navázat 
nové vztahy a zpropagovali jsme Heršpice 
i v cizině. Někteří z účastníku vyjádřili zá-
měr opět přijet. Bylo to příjemné setkání 
a navázali jsme vřelé kontakty, komuniko-
valo se nejen česky, ale i anglicky. 

26. května jsme byli na výletě v Mirosla-
vi, kde jsme navštívili místní věřící v evan-
gelickém kostele. Akce je otevřená pro 
všechny, kdo s námi chtějí jet. 

19. května jsme prožili pěkné odpoledne 
na faře, konzumovali smaženici, povídali 
a zasoutěžili si. 

26. dubna jsme měli pokračování před-
náškového cyklu „Promítání z Izraele“ 
s tématem „Ježíš a učedníci“, Přednášky 
pořádáme každý měsíc leden–duben a ří-

jen–prosinec. Na dubnové přednášce jsme 
sledovali místa, po kterých Kristus chodil, 
a jak se tam žije v současnosti. 

Všechna výše uvedená setkání jsou ote-
vřená veřejnosti. Jsme rádi, že se občas 
mezi námi objevujete a věříme, že tomu 
bude i nadále. 

Děkuji všem kdo nám pomáháte s organi-
zací a přípravou. Velmi si toho vážíme.

Vladimír Pír, evangelický farář

Základní škola Heršpice
Máme za sebou prakticky celé druhé 

pololetí, plné různých zajímavých akcí. 
V únoru jsme se všichni převlékli do kos-
týmů, připomněli tradice a užili si ma-
sopustní karneval. V březnu, měsíci knihy, 
jsme navštívili Knihovnu Anny Šperkové 
v Bučovicích, kde pro děti připravili krás-
ný program. Následoval na konci března 
projektový den Velikonoce s oslavou jara. 
Poslední den v dubnu jsme strávili ve spo-
lečnosti úžasných čarodějnic a čarodějů 
v rámci tradičního reje. 

Navštívil nás i spisovatel a ilustrátor Jan 
Opatřil, který dětem popovídal o svých kni-
hách a rybářských zážitcích. MAP Slavkov 
nám zapůjčil pěkné knihy, díky nimž jsme 
s dětmi podnikli čtenářskou stezku. V dub-
nu také v naší ZŠ proběhl zápis do 1. tří-
dy a my se už teď těšíme na 9 prvňáčků. 
Pro maminky si děti připravily vystoupení 
a básničky, které předvedly hned dvakrát. 
Nejprve ve škole, kde jsme je pozvali 
na kávu a jednohubky a následně v kultur-
ním sále Obecního úřadu. Na stejném místě 
jsme o pár dní později absolvovali velice 
zajímavé promítání o vesmíru v kopuli sfé-
rického kina.

V průběhu měsíce května proběhlo tra-
diční focení tříd a skupinek, navštívil nás 

třikrát sportovní trenér ze Spolku Magnet 
a ukázal nám spoustu nových zábavných 
pohybových her. Jeden květnový pátek 
jsme se vypravili do Hvězdárny a plane-
tária ve Ždánicích, kde jsme si poslech-
li velice pěkně připravený program. Den 
dětí jsme oslavili na dopravním hřišti, kde 
si děti popovídaly s dopravními policisty 
a procvičily si pravidla silničního provozu 
na koloběžkách. Den jsme zakončili přespá-
ním ve škole s nadějí, že druhý den vyra-
zíme na pěší výlet do Konůvek. I přes ne-
příznivou předpověď počasí jsme nakonec 
vyrazili a po dvou hodinách statečné chůze 
dorazili na místo. V Konůvkách nás čeka-
li místní nadšenci, kteří do ručně postave-
né starodávné pece vložili naše keramické 
výrobky na vypálení. Pan starosta a mís-
tostarosta nás uvítali s malým občerstvením 
v podobě nanuků, trochu jsme si odpočinuli 
a vyrazili zpět. Celkem jsme zdolali 13 km 
a těšíme se na vypálenou keramiku.

Prvňáčci se navíc spolu s mateřskou škol-
kou zúčastnili dalších kulturních akcí jako 
„Toulavá kytara“, „Písničky ze ZOO“ a ná-
vštěva představení v divadle Radost v Brně.

Během tohoto pololetí také poprvé pro-
bíhaly třídní schůzky formou tripartit, které 
se velice osvědčily a budeme v nich i na-

dále pokračovat. Děti se zúčastnily testo-
vání Kalibro, matematické soutěže Klokan 
a informatické soutěže s Emilem. V rámci 
zkvalitnění výuky jsme opravili dvě inter-
aktivní tabule. Učitelé absolvovali vzdělá-
vací program o umělé inteligenci. Meto-
dička prevence celého půl roku prováděla 
pravidelné preventivní programy posilující 
pozitivní klima ve třídách a škole. Úspěš-
ně jsme ukončili první polovinu projektu 
OPJAK, díky kterému jsme vybavili školu 
počítači, tablety a multimediální učebnu. 
Pro snadnější přestup našich dětí na druhý 
stupeň jsme navázali intenzivní spolupráci 
se Základní školou Tyršova ve Slavkově 
u Brna. Zvládli jsme i kontroly z Oblast-
ního inspektorátu práce, z Úřadu práce, 
z Krajské hygienické stanice a České školní 
inspekce.

V červnu už nás čeká jen týdenní pobyt 
na škole v přírodě v Jeseníkách. Po návratu 
oslavíme s tatínky Den otců. Také se zú-
častníme dvou sportovních akcí – Sportov-
ního dne ve Slavkově u Brna pořádaného 
a T-mobile běhu. Poslední týden nás navští-
ví kouzelník Waldini a prožijeme společný 
den s dětmi z naší mateřské školy.

Přejeme všem krásné a klidné léto.
Kolektiv ZŠ Heršpice

V Miroslavi, 26. 5. 2024

Jedna porce smaženice z 19. května
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Oživlé Konůvky potřetí
1. a 2. června již potřetí ožilo údolí, 

ve kterém během 14. a počátkem 15. století 
ležela vesnice Konůvky. Připomínkou dáv-
no zaniklé vesnice byl historický stanový 
tábor, v němž se sešlo několik desítek mužů, 
žen i dětí v dobových oděvech. Ti prezento-
vali středověký život a řemesla. K vidění 
byla práce provazníka, polní kovárna, ple-
tení košíků z vrbových proutků, odlévání 
poutnických odznaků z cínu, pletení sítěk 
do vlasů ze lnu a hedvábí, zpracování ovčí 
kůže na pergamen a výrobky z něho, a také 
středověká kuchyně doplněná mletím zrní 
na žernovu a stloukáním másla v máselni-
ci. Výtečnou prezentaci archeologického 
výzkumu Konůvek a poutavé vyprávění si 
připravila Mgr. Kateřina Bergerová z Mo-
ravského zemského muzea. Nechyběla lu-
kostřelnice a aréna, v níž si děti mohly za-
šermovat měkčenými meči.

V sobotu byl program věnován přede-
vším tradičnímu turnaji ve střelbě z luku. 
Soutěžilo se ve třech kategoriích – od nej-
menších dětí, z nichž nejmladšímu bylo 5 
let, přes starší děti ve věku od 10 do 15 let, 
až po mládež a dospělé. Každá kategorie 
soutěžila v několika disciplínách. V disci-
plíně Lovčí se střílelo na makety skutečných 
zvířat - kance, lišku, zajíce, lasici, bažanta 
a kachnu, z nichž každý měl podle velikosti 
jiné bodové ohodnocení. Náročnější byla 
disciplína Hajný, v níž se dvě zvířata navzá-
jem mírně překrývala a úkolem střelce bylo 
zasáhnout pouze „škodnou“, nikoli hájenou 
zvěř. V disciplíně Pytlák pak museli střelci 
trefit rozhoupaný terč. Tři nejlepší střelci 
z každé kategorie dostali diplom, odměnu 
a památeční Janáčův šíp. Ceny do turnaje 
věnovalo Vinařství Smejkal, LaObchůdek 
a obce Heršpice a Archlebov. 

Během soboty probíhaly také dílny his-
torických řemesel – psaní středověkým 
písmem a pletení košíků. Do workshopů se 
zapojili především zájemci z řad kostýmova-
ných účastníků, neboť Oživlé Konůvky jsou 
pro ně dobrou příležitostí sdílet své znalosti, 
dovednosti a učit se něčemu novému. 

Neděle byla věnována dětem. Připravena 
pro ně byla celodenní hra na obranu Konů-
vek před nájezdem loupežníků z Janáčova 
tovaryšstva. Děti se měly učit bojovat me-
čem, lukem či oštěpem, absolvovaly pře-
kážkovou dráhu na dřevěném koníkovi, 
házely na terč a vyrobily si svůj vlastní štít 
z kartonu. Pomáhaly také Konůvkám se zá-
sobováním – pomáhaly v kuchyni, přibíjely 
podkovy, pletly lískové plotky na obranu 
vesnice. Vzdělanost a umění rozvíjely při 
výrobě hliněných figurek podle středo-
věkých předloh a učily se psát a malovat. 
Měly také vyzvědačský úkol – zjistit tajné 
heslo k přivolání tajemné postavy z lesa. 
Díky jejich snaze se loupežníci měli co di-
vit a otáčet, když konečně do vsi dorazili 
– čekala je neprostupná hradba hemžící se 
dětmi se štíty a pěnovými meči. Loupežní-
ci museli odtáhnout s nepořízenou a ještě 
od malých obránců dostali trochu po hřbetě. 
Děti si za svou pomoc zasloužily sladkosti, 

mohly si odnést svůj štít a navíc byly od-
měněny opravdovým stříbrným penízkem.

Věříme, že i přes počasí, které si s námi 
hrálo jako kočka s myší, se našim návštěv-
níkům třetí Oživlé Konůvky líbily a děkuje-
me všem, kteří k nám vážili náročnou cestu 
přes les. A že jich nebylo málo a zdaleka ne 
pouze z blízkého okolí! Děkujeme také ob-
cím, které akci podporují finančně – Heršpi-
ce, Hodějice, Nížkovice, Archlebov, Ždáni-
ce, Křižanovice, Žarošice a Kobeřice; nebo 
neopomenutelnou logistickou pomocí: obec 
Heršpice zapůjčila prezentační tabuli pro 
workshop středověkého písma, Muzeum 
Žarošice lavice, stoly a žernov. Obec Ra-
šovice zajistila odvoz vybavení traktorem, 
čímž zachránila naše středověké osadníky 
od nutnosti bivakovat v údolí, dokud blá-
to na cestách nevyschne. Májové deštíky 
a nedělní bouřka totiž proměnily konůvec-
ké údolí ve velkou bahenní lázeň a okolní 
cesty v blátivé řeky. Jednu radost nám však 
nedělní přívalový déšť udělal: napomohl 
rekonstrukci původního stavu vesnice tím, 
že obnovil (alespoň dočasně) Konůvecký 
potok, který středem vesnice ve středověku 
protékal a jehož koryto je stále ještě v teré-
nu vesnice patrné. Doufejme, že se napře-
srok nesetkáme s obnovením vodního pří-
kopu okolo tvrze…

Za spolek Konůvky, z. s., Hana Gajdošíková

Z další činnosti spolku
Dalším způsobem popularizace míst-

ní historie je spolupráce se školami, takže 
jsme v úterý 30. dubna uspořádali na ZŠ 
Tyršova ve Slavkově u Brna projektový den 
pro sedmý ročník s názvem Středověk. Žáci 
se dozvěděli zajímavosti o zbraních, medi-
cíně, lázních, make-upu, mohli si vyzkoušet 
středověké oblečení. Pro některé bylo no-
vinkou i to, že se nedaleko jejich bydliště 
nachází zaniklá vesnice.

V pondělí 3. května proběhl projektový 
den Středověk na ZŠ Holubice. Program 
byl přizpůsoben věku dětí, takže jsme si 
povídali o jídle, hračkách, oblečení ve stře-
dověku, děti si vyzkoušely střelbu z kuše 
a luku a souboj s měkčenými meči, kreslily 
svůj vlastní erb. Dopoledne nám všem rych-
le uteklo. L. Záleská



Červen 2024   •   Heršpický zpravodaj 11

Rytířský turnaj na Jalovém dvoře
V sobotu 4. května 2024 proběhl na Jalo-

vém dvoře rytířský turnaj. Jak k tomu do-
šlo? Na zemanské sídlo Jalový dvůr přijeli 
pán z Kunštátu a Lestnice a pán ze Suko-
lomi, aby stvrdili přátelství sňatkem svých 
dětí. Při té příležitosti uspořádali rytířský 
turnaj, v němž porovnali své síly jejich nej-
lepší bojovníci. Pak ale došlo ke sporu obou 
pánů a ti povolali k souboji celé své druži-
ny. Vítězové byli právem odměněni a diváci 
mohli hlasováním rozhodnout, kdo z rytířů 
je ten nejsympatičtější.

Bohatý byl i doprovodný program – ná-
vštěvníci se seznámili s výrobou pergame-
nu, mohli si koupit repliku středověké ke-
ramiky od F. Hynšta, sledovat košíkáře při 

pletení košíků nebo si vybrat některý z jeho 
výrobků, nechat se portrétovat od malíře 
nebo vyzkoušet pevnost svých paží a byst-
rost oka při lukostřelbě nebo hodu oštěpem 
na cíl. V katovně si vyslechli o způsobech 
mučení a o trestech, v kuchyni ochutnali 
středověká jídla a probrali s kuchařkami, 
čím a jak moc se středověká kuchyně lišila 
od té současné. Zajímavý stánek si připravi-
la Mgr. Kateřina Bergerová z Moravského 
zemského muzea, která přivezla z depozitá-
ře ukázat archeologické nálezy z Konůvek 
a blízkého okolí. Děti se vyřádily v aréně 
s měkčenými meči, povozily se na poníkovi 
a potěšily se s oslíky a ovečkami v ohrád-
kách přímo ve stanovém táboře.

Akci uspořádal spolek Konůvky, z. s., 
který se stará o lokalitu zaniklé středověké 
vesnice Konůvky.

Pokud Vás naše činnost zaujala, budeme 
rádi za Vaši podporu a spolupráci. Zapojit 
se lze například při přípravě třetího roční-
ku akce Oživlé Konůvky, na níž 1. června 
proběhne tradiční Janáčův lukostřelecký 
turnaj, a v neděli 2. června bojová dětská 
hra k příležitosti Mezinárodního dne dětí. 
Kontaktujte nás prostřednictvím našich 
webových stránek www.konuvky.cz.

Ceny do turnaje věnovali naši milí spon-
zoři a podporovatelé Vinařství Smejkal, 
LaObchůdek, Ekofarma Jalový dvůr a obce 
Heršpice a Archlebov. L. Záleská

Talk show „Léčba smíchem“
Kde jsme se opravdu zasmáli, děkujeme 

Vám všem za účast ve vyprodaném sále a vy-
stupujícím Zuzana Bubílková, Milan Pitkin 
a Miroslav Šimůnek za zábavnou show.

Účinkující se nám zapsali do pamětní kni-
hy a ochotně se s každým kdo chtěl vyfotili.

Jarek Juříček, místostarosta
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Pálení čarodějnic
Děkujeme za hojnou účast nejen masek, ale všech 

návštěvníků na pálení čarodějnic. Počasí nám vyšlo a žádná 
živá maska čarodějnice nepřišla k úhoně.

 Jarek Juříček, místostarosta
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Velký dětský den
Máme za sebou krásnou akci na osla-

vu dne dětí, sice nám chvilku zapršelo, 
ale ani to neodradilo úžasný počet 96 
dětí, které se zúčastnily. Chtěl bych moc 
poděkovat spolkům a organizacím, které 

připravily krásná stanoviště, Hospůdce 
u Stolaře za občerstvení, hasičům z SDH 
Rašovice za ukázku techniky a v nepo-
slední řadě Vám všem, kteří jste dorazili.

Jarek Juříček, místostarosta
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Tour de Ligary
V pátek 24. 5. se v Heršpicích konala IV. 

etapa letošních cyklistických závodů Tour 
de Ligary. Po deštích se krásně vyjasnilo 
a my jsme mohli uvítát na startu spoustu 

nadšených závodníků. Naši obec reprezen-
tovaly holky Dopitovi, Bodocké a nejmlad-
ší závodník Radim Chytil, který obsadil 
krásné 3. místo ve II. kategorii.

Všem moc gratulujeme a děkujeme 
za účast. V neposlední řadě děkujeme 
za pomoc všem dobrovolníkům na trati. 

Jarek Juříček, místostarosta

Školení první 
pomoci

V pátek 31. 5. se konalo školení 1. po-
moci, které pro nás zajistil Ždánický les 
a Politaví.

Pan starosta i já jsme nejednou byli k dis-
pozici pro ukázky různých situací a na figu-
ríně jsme si všichni vyzkoušeli masáž srdce 
a umělé dýchání.

Moc děkujeme všem za účast a lektorce/
záchranářce paní Minaříkové ze Záchranné 
služby Brno, že nám předala návody i své 
vlastní zkušenosti, které doufáme, že nikdy 
nebudeme potřebovat, ale kdyby, tak jsme 
připraveni.

Ještě na stránku přikládám základní letá-
ček první pomoci v kostce, který vypraco-
val pan Ondřej Franěk ze záchranné služby.

Pěkné dny bez nehod přeje za obec
Jarek Juříček, místostarosta
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Heršpické fotbalové zápisky 6/2024
Vážení fotbaloví příznivci, závěr fotba-

lové sezony 2023/2024 je zde. Aktuálně 
A team mužů zvítězil ve skupině III. B třídy 
a postoupil do okresní soutěže. Po řadě těž-
kých zápasů má na svém kontě za celou se-
zonu jen čtyři remízy a jedinou prohru. Tým 
se postupně sehrával a důležitá utkání do-
kázal urvat svou bojovností a odhodláním. 
Hráči, trenér, celý realizační tým, funkcio-
náři i všichni fanoušci postup řádně oslavili 
a můžou se těšit na příští sezonu. Tentokrát 
již v okresním přeboru.

B mužstvo posílilo a na jaře ztratilo 
pouze jediné utkání a jednou remizovalo. 
Jen za jaro uhrálo úctyhodných 25 bodů. 
Ve čtvrté třídě se posunulo z chvostu IV.B 
třídy na velmi slušné páté místo.

Mládežnické kategorie pokračují v mis-
trovských utkáních, snaží se vyhrávat zápa-
sy od nejmenších v minipřípravce až po ty 
nejstarší ve sdružených týmech se Slavko-
vem u Brna. Celkově členů fotbalové TJ 
přibývá a postupně dorůstají od nejmenších 

ročníků další a další posily. Sdružené týmy 
s našimi hráči hrají za Slavkov u Brna již 
velmi solidní fotbal.

Z mimofotbalových aktivit na jaře se 
mi vybavuje sběr železného šrotu, podíleli 
jsme se také na dětském dnu. 

Závěrem příspěvku bych vás velmi rád 
pozval na oslavy 80. let založení fotbalu 

v Heršpicích. Oslavy se uskuteční o víken-
du 22 a 23.6. Čeká nás řada fotbalových 
utkání, zábavné atrakce pro děti a bohatý 
program pro dospělé.

Program oslav:
Sobota 22. 6. 2024
9.00 Zahájení oslav – úvodní slovo
9.30  Utkání Minipřípravky: TJH vs SK 

Rašovice
10.30  Utkání Maminky vs Mladší příprav-

ka TJH
11.30 Utkání Žáci TJH vs Trenéři TJH
13.00  Turnaj staré gardy: TJH, SK Rašovi-

ce, SK Blučina
Neděle 23. 6. 2024
13.00 Zahájení a rozlosování turnaje
13.30 Turnaj mužů

Ve fotogalerii si můžete prohlédnout oka-
mžiky z jarní části sezony a nasát atmosféru 
fotbalu TJ Heršpice.

Za TJ Heršpice Pavel Řihák

Minipřípravka na turnaji v RašovicíchMladší přípravka v Otnicích

Starší přípravka v Křenovicích

Oslavy postupu A mužstva

B team v remízovém utkání se ZbýšovemA team ve vypjatém zápase v Dražovicích
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Postup fotbalového A týmu 
do okresní soutěže
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Minipřípravka
Ve čtvrtek 23. 5. 2024 se náš tým mi-

nipřípravky Heršpice zúčastnil turnaje 
kopané v Rašovicích za účasti týmů: 
Rousínov A/B, Slavkov A/B, domácí 
tým Rašovice, Heršpice. Program tur-
naje byl pro děti náročný, a i přesto 
získala naše minipřípravka zasloužené 
2. místo. Gratulujeme.

Za TJ Heršpice 
Radim Chytil
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Bezpečně na prázdniny
Připravil jsem si pro Vás dvojstránku jak 

na bezpečnost nejen o prázdninách. Opako-
vání je matka moudrosti a připomenout si 
některá pravidla není od věci. Mohou Vám 
ochránit zdraví a to je k nezaplacení.

Pohodové prázdniny přeje za obec
Jarek Juříček, místostarosta

S dětmi na kole
Jízdní kolo je nejen dopravní prostředek, 

ale je využíváno také ke sportování a využití 
volného času. Správně vybavené jízdní kolo 
a správné chování v provozu je základem 
jakéhokoliv pohybu dítěte na jízdním kole.

Jak se chovat a co učit děti podle věku
Věk 0–4 roky
Pokud již dítě dospělo do věku, kdy začne 

jezdit na různých jezdítkách a tříkolkách, je 
nutné zvážit vhodnost místa, kde se pohy-
buje a vždy zajistit dohled dospělé osoby. 
V případě, že dítě povezete na jízdním kole, 
pak pamatujte na to, aby bylo vždy v se-
dačce chránící jeho nohy i záda s možností 
připoutání. Samozřejmostí je také zajištění 
ochrany hlavy dítěte (i dospělého) cyklistic-
kou přilbou a zajištění viditelnosti pestrými 
barvami a reflexními doplňky, stejně jako je 
důležitý správný výběr místa pohybu.

Věk 5–6 let – „Učte své děti“
Pro jízdu na kole platí stejně jako pro 

chůzi po chodníku – vždy je nutné být s do-
provodem. Zvažte pečlivě, jestli je nutné jet 
s dítětem na kole po silnici, zda není lepší 
pohybovat se raději po cyklostezkách.

Čemu dítě na kole učit: volit správnou 
jízdní stopu; udržovat přímý směr jízdy; 
bezpečně brzdit a zastavovat; být viditelný; 
ždy používat cyklistickou přilbu.

Věk 7–10 let – „Výuka k samostatnosti“
Vysvětlete dítěti zásady bezpečné cy-

klistiky – nutnost používání ochranných 
pomůcek (cyklistických přileb), využívání 
cyklistických tras a stezek. Zároveň dětem 
vysvětlete, jak je cyklista oproti motorizo-
vaným účastníkům provozu na pozemních 
komunikacích mnohem více zranitelný. 
Současně se blíží doba, kdy dítě bude moci 
samo jezdit na kole v provozu. A stejně jako 
je připravováno na svou první cestu do ško-
ly, měli bychom je připravit na první samo-
statnou jízdu na kole po silnici. Příprava 
na samostatnou jízdu musí probíhat pod do-
hledem osoby starší patnácti let. Nejvhod-
nější je pak příprava pod dohledem kvali-
fikovaných lektorů na dětském dopravním 
hřišti.

Dítě byste měli naučit: pravidlům sil-
ničního provozu; řešení dopravních situací; 
kontrolovat správnou výbavu jízdního kola.

Přesvědčte je také o tom, že skateboard 
a kolečkové brusle patří na hřiště, nikoli 
na chodník nebo silnici.

Věk 10 a více let – „Nechte děti pře-
mýšlet“

Od deseti let mohou děti jezdit samostat-
ně v silničním provozu. Toto právo s sebou 
nese především schopnost přijmout odpo-
vědnost spočívající v zajištění vlastního 
bezpečného pohybu v dopravě.

Při samostatné jízdě by dítě v tomto 
věku mělo splňovat: mít potřebnou zna-
lost dopravních předpisů; bezpečně ovládat 
jízdní kolo; mít jízdní kolo ve správném 
technickém stavu; vždy používat ochran-
nou cyklistickou přilbu; být dostatečně vi-
ditelný.

Pozornost je třeba věnovat správnému 
vybavení jízdního kola. Pokud není cykli-
sta za snížené viditelnosti dostatečně vidět, 
nebo nemá-li dostatečně funkční brzdy, od-
povídá tomu i pravděpodobnost vzniku do-
pravní nehody a jejích následků. Také jízda 
se sluchátky v uších je zcela nepřípustná. 
Pokud jedou cyklisté ve skupině, měli by 
jet za sebou co nejblíže k pravému okraji 
vozovky s dodržením bezpečné vzdálenosti 
mezi sebou.

Upozorňujte na důsledky dopravních ne-
hod na další život dítěte – usmrcení, těžké 
újmy na zdraví, právní důsledky nedodržo-
vání pravidel provozu na pozemních komu-

nikacích jako porušení zákona. Diskutujte 
s dítětem o nebezpečí v silničním provozu 
a buďte připraveni argumentovat a vysvět-
lovat.

I zde platí – jděte svému dítěti příkladem 
– ať již jako cyklista, řidič, nebo jako cho-
dec.

Zdroj: Besip

Cyklistické desatero
Používejte odpovídající velikost kola, 

mějte kolo funkční a seřízené s důrazem 
na brzdy, reflexní prvky, přední bílé a zadní 
červené odrazky a světla (blikačky), zvo-
nek, vhodné je mít nářadí a rezervní duši. 
Zejména v provozu a při rychlejší jízdě po-
užívejte přilbu (do 18 let věku je povinná 
vždy) a ochranné brýle (proti slunci a hmy-
zu). Nezapomínejte na vhodný pitný režim.

1. Dbejte na stav kola a jeho výbavu
2. Snažte se vidět a být viděni
Vizuální kontakt výrazně snižuje rizi-

ko kolize – proto mějte na sobě a na kole 
reflexní prvky a přinejmenším za snížené 
viditelnosti buďte vždy osvětlení vpředu 
i vzadu.

3. Vyhněte se alkoholu a omamným 
látkám

Alkohol a omamné látky neužívejte před 
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jízdou, ale ani během ní. Jízdou pod vlivem 
alkoholu či omamných látek ohrožujete 
sebe i ostatní. V případě postihu je na Vás 
pohlíženo stejně jako na řidiče motorového 
vozidla.

4. Vydejte se jen na cestu, kterou zvlád-
nete

Trasu, na kterou se vydáváte, volte pod-
le svých zkušeností a možností. Snažte se 
vyhnout komunikacím silně zatíženým au-
tomobily, na provoz si zvykejte postupně. 
Nezapomínejte, že chodník je pouze pro 
chodce – s výjimkou dětských cyklistů 
ve věku do deseti let. V maximální míře 
využívejte vyznačené cyklopruhy, koridory 
a stezky.

5. Buďte ohleduplní a předvídaví
Chovejte se k ostatním tak, jak chcete, 

aby se chovali ostatní k vám. Nespoléhej-
te se však na své okolí a předpokládejte, že 
všichni kolem vás mohou kdykoli chybovat. 
A také že cesta před vámi nemusí být volně 
průjezdná – nevjíždějte proto bezhlavě tam, 
kam nevidíte. Dejte si pozor na přijíždějící 
a předjíždějící vozidla.

6. Komunikujte s okolím
V případě jakékoliv změny směru dávejte 

včas znamení paží, obzvlášť při odbočování 
vlevo a ujistěte se, že jej ostatní zaregist-
rovali, teprve potom proveďte potřebnou 
změnu. Sledujte stav vozovky, koleje, příč-
né prahy či mříže kanálů a případě potřeby 

se jim včas vyhýbejte, vždy však s ohledem 
na bezpečnost vlastní i ostatních. Používej-
te všechny smysly – vyvarujte se poslechu 
hlasité hudby či telefonování a psaní sms 
za jízdy, protože výrazně omezují vaši sou-
středěnost a kontakt s okolím.

7. Jezděte při pravém okraji a s roze-
stupy

Ve vozovce i na stezce jezděte vpra-
vo, přitom ale dodržujte bezpečný odstup 
od překážek, zejména od parkujících auto-
mobilů. Dejte si pozor na vozidla, která za-
stavila, nebo zastavují, především na vystu-
pující - otevřené dveře. Při jízdě ve skupině 
jezděte za sebou s dostatečnými rozestupy 
a ve velké skupině se rozdělte na několik 
menších.

8. Dávejte pozor na mrtvé úhly
Především řidič 

rozměrnějšího vozi-
dla (autobus, náklad-
ní vozidlo), které za-
číná odbočovat nebo 
třeba vyjíždět ze za-
stávky, kvůli mrtvé-
mu úhlu ve zpětném 
zrcátku prakticky 
nemá šanci cyklistu 
vedle svého vozidla 
vidět. Proto nepod-
jíždějte odbočující 
vozidla a neobjíž-

dějte zleva vozidlo, které signalizuje, že se 
rozjede. Nezapomínejte také, že rozměrněj-
ší vozidla při zatáčení vybočují do stran.

9. Kolo zamykejte s rozmyslem
Bytelným zámkem připoutejte kolo 

k pevnému objektu a na dobře viditelném 
místě, a to současně za rám a alespoň přední 
kolo (zadní se hůře demontuje).

10. Kolizi se zraněním nahlaste
Pokud dojde ke kolizi se zraněním nebo 

podezřením na zranění, okamžitě ji telefo-
nicky nahlaste. Přivolejte na místo Policii 
ČR (tel. 158), v případě závažnějšího zra-
nění také záchrannou službu (tel. 155), kde 
v případě potřeby dostanete také instrukce 
pro nejnutnější pomoc zraněným.

Připraveno ve spolupráci: Besip, Policie ČR 
a Národní strategie rozvoje cyklistické dopravy

Chcete inzerovat v Heršpickém zpravodaji? Zašlete nám svůj 
 letáček, vizitku elektronicky na adresu zpravodaj.herspice@
gmail.com. Inzerce je pro občany Heršpic zdarma.
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Zahrádkáři informují
Rok 2024 se nesl v duchu voleb nového 

vedení. Výroční členská schůze se konala 
23. března 2024 v Kulturním domě v Her-
špicích. Přítomno bylo 42 členů z celkové-
ho počtu 54 členů. Byl zvolen nový výbor 
ve složení: Helena Kosařová, Jitka Novot-
ná, Zdeňka Racková, Barbora Dvořáková, 
Marie Valníčková a nová kontrolní komise 
ve složení: Daniela Mančíková, Jarmila 
Zourková a Jana Vodová.

Odstupující předsedkyně Jitka Novotná 
obdržela od pí Kateřiny Štouračové z ČZS 
Praha stříbrnou medaili za zásluhy, od čle-
nů ZO ČZS Heršpice orchidej a Knihu o tr-
valkách od autora Petra Hanzelky. Schůze 
se zúčastnil starosta za vedení obce a jako 
host, zakládající člen pan Karel Knesl, kte-
rému bylo uděleno Čestné členství od ÚS 
ČZS Vyškov a Čestné uznání od ZO ČZS 
Heršpice. Čestné uznání od ÚZ ČZS Vyškov 
obdržely i odstupující členky Iva Vojtíšková 
a Anna Novotná. Odstupující předsedkyně 
Jitka Novotná poděkovala celému výboru, 
především Ing. Olze Zástřeškové, se kterou 
úzce spolupracovala, a všem jmenovaným 
předala kytičky z vlastní zahrádky. Mezi 
hosty byli i naši věrní příznivci, kteří nám 
pomáhají při naší činnosti.

V letošním roce máme hodně plánů, mimo 
jiné i uspořádání výstavy ovoce a zeleniny. 
Nadprůměrné jarní teploty nás navnadily, že 
po nevydařeném loňském roce bude bohatá 
úroda. Bohužel v polovině dubna přišly mra-
zivé noci a poničily v zahradách a sadech, 
co mohly. Mnozí teplomilné ovoce nesklidí 
vůbec a jádroviny si to také neužily. Špat-
ně dopadly i ořešáky a vinná réva. Co nám 
letos může dělat radost, jsou trvalky. Přesto 
doufáme, že něco snad sklidíme a výstavu 
uspořádáme. Již nyní si dovolujeme oslo-
vit všechny pěstitele, aby se naší výstavy 

zúčastnili, nejen jako hosté ale i jako vysta-
vovatelé. Budeme rádi za každý zapůjčený 
výpěstek, který budeme moci prezentovat. 
Termín výstavy bude včas oznámen. 

Přejeme všem pěstitelům a spoluobča-
nům úspěšný rok, více vláhy, hodně sluníč-
ka a pevné zdraví.

Helena Kosařová

Objektivem…

Máte fotografie z akcí nebo k aktuálním tématům naší obce? Pošlete nám je na email: 
zpravodaj.herspice@gmail.com a zajímavé fotografie rádi uveřejníme.

Heršpický zpravodaj 2/2024 • Evidenční číslo MK ČR E 23693. Vydal Obecní úřad v Heršpicích v červnu 2024 v nákladu 350 kusů. Určeno občanům obce 
Heršpice, neprodejné. Za obsah článků zodpovídají autoři. Uzávěrka pro příští vydání zpravodaje je 20. 9. 2024. Redakční rada: Jaroslav Juříček, Martina 
Capitová, Lubomír Štěpánek, Vít Vykoukal. Sazba a grafická úprava BM typo, s. r. o., Slavkov u Brna.

Duha nad Heršpicemi od Otty Dvořáka

Večer na dědině od Pavla Sedláčka

Kronika vzpomínek
V pořadu Kronika vzpomínek na kaná-

le YouTube můžete zhlédnout tři rodáky 
z Heršpic, kteří byli tak hodní a podělili se 
s námi o své zažitky z dětství i dospělosti. 
Rozhovory jsou to opravdu zajímavé.

Karel Knesl, starosta

Informace o projektu
Projekt Kronika vzpomínek – příběhy 

místních pamětníků cílí na místní obyva-
tele a na prohloubení jejich vztahu k obci. 
Ve spolupráci se starosty a místními kroni-
káři zaznamenáváme (zdánlivě obyčejné) 
příběhy místních obyvatel. Ti vzpomína-

jí na svůj život v obci a na místní tradice 
a zvyky. Často tak narazíme i na vzpomín-
ky, které svou hodnotou přesahují hranice 
obcí i celého regionu. Od roku 2024 pro-
jekt běží v rámci spolku Kronika vzpomí-
nek z.s.

www.youtube.com/@kronikavzpominek


